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Na osnovu dana 187 i 188 Poslovnika Skupgtine Crne Gore, ministarki prosvjete, nauke 
i inovacija Andeli JakSid-Stojanovic postavljam sljedece

poslaniCko pitanje

Imaju li vlada i ministarstvo prosvjete plan za oporavak sistema obrazovanja, imajuci u 
vidu pora^avajuce rezultate pisa testiranja, i sve 
gkolske ufionice?

deSce sluCajeve uvodjenja politike u

Obrazlo^enje pitanja du dati na sjednici Skup§tine.

Odgovor trazim i u pisanoj formi

POSLANICA

Zoia Bonnie Lalovi^
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SKUPSTINA CRNE GORE 

n/r Aleksandaru Klaricu, generalnom sekretaru

Predmet: Odgovor na poslanicko pitanje poslanice Zoje Bojani6-Lalovi6

Po§tovani g-dine KlariPu,

U prilogu Vam dostavijamo odgovor na poslanicko pitanje gospode Zoje Bojanid- 
Laiovic, poslanice.

S postovanjem

MINISTARKA
Prof, dr Andela Jaksic-Stojanovi6
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Na osnovu 6lana 187 i 188 Poslovnika Skupstine Crne Gore, ministarki prosvjete. 
nauke i inovacija, gdi. Andeli Jaksid Stojanovid, postavijam sljedede

POSLANICkO PITANJE:

Imaju li Vlada i Ministarstvo prosvjete, nauke i inovacija plan za oporavak sistema 
obrazovanja, imajudu u vodu porazavajude rezultate PISA testiranja i sve de§de 
sludajeve uvodenja politike u skolske udionice?

OBRAZLOZENJE:

Obrazlozenje du dati na sjedntci SkupStine.

Odgovor trazim i u pisanoj formi.

S poStovanjem,

Zoja Bojanid-Lalovid 

Poslanica



ODGOVOR NA POSLANICKO PITANJE:

Postovana poslanice Bojanic-LaloviC:

Ministarstvo prosvjete, nauke i inovacija od poCetka svog mandata radi na 
uspostavijanju adekvatnih mehanizama za unapredenje kvaliteta nastavnog procesa 
na svim nivotma, kako bismo identifikovali postojede probleme i radili na njihovom 
sistematskom oe§avanju.

Svi smo svjesni dinjenice da su porafavajudi rezultati PISA testiranja iz 2022. godine 
logidan ishod nagomilanih problema u obrazovnom sistemu. Od 2006. godine nadi 
udenici se ne mogu pohvaliti dobrim rezuitatima na PISA testiranju- nekada smo bill 
malo boljl, nekada malo gori, all zabrinjava podatak da smo uvijek bill Ispod OECD 
prosjeka, §to ukazuje na to da imamo zaista sistemske probleme koji se moraju 
sistemski i rjedavati, kroz sveobuhvatnu reformu obrazovnog sistema na svim nivoima.
All, ne reformu radi reforme, ved sistemsku reformu koja de bit! utemeljena na ozbiijnoj 
analizi svih prednosti i nedostataka nadeg obrazovnog sistema, ali I najboljlh praksi u 
ovoj oblasti.
Prvi korak je svakako izrada krovne strategije obrazovanja kojom bismo definisali 
kljudne dugorodne I kratkorodne ciljeve obrazovnog sistema na svim nivoima, kao i 
aktivnosti koje je neophodno reaiizovati kako bi pomenute ciljeve realizovali. Polazna 
tadka za izradu pomenute strategije je Analiza sektora obrazovanja 2015-2020 koja je 
radena u saradnji sa UNICEF-om, a koja sadrzi analizu svih vaznih segmenata 
obrazovnog procesa na razlicitim nivoima. 25. marta 2024. godine smo i zvanicno 
zapoceli reformsku inicijativu “Kvalitetno obrazovanje za svako dijete u Cmoj Gori” u 
saradnji sa UNiCEF-om i uz podrdku Delegacije ED u Crnoj Gori koja je u ovu svrhu 
obezbijedila i finansijsku podrdku u iznosu od million eura. Giavni cilj je razvoj 
sveobuhvatne Strategije za reformu obrazovanja (2025 - 2035), sprovodenje niza 
intervencija usmjerenih na unapredenje kvaliteta i pravicnosti obrazovanja, kao i 
osiguravanje dirokog konsultativnog procesa i mobiiizacije svih aktera u pripremi nove 
Strategije. Ova strategija, izmedu ostalog, treba da obezbijedi adekvatna sredstva za; 
nove skoiske objekte; opremanje svih skola savremenom opremom; uvodenje 
digitalnih tehnologija na nadin da doprinesu kvalitetu i inkluzivnosti; integraciju vjedtina 
za 21. vijek u programe i nastavu; kontinuirano, strudno usavrsavanje svih nastavnika; 
povedanje broja asistenata u nastavi i romskih medijatora koji su neophodni za 
kvalitetno. inWuzivno obrazovanje; besplatan transport do vrtida i skola svoj djeci kojoj 
je to potrebno; povedanje broja skolskih psihologa i njihov rad na sprecavanju nasilja. 
Formirana su svi komiteti i radne grupe, tako da su se stvorili usiovi da se podne sa 
radom. Odekujemo da de rad na izradi ove strategije biti zavrSen do kraja godine.
Takode, ved smo angazovali i nezavisne konsultante koji de raditi na uporedivanju 
rezultata PISA testiranja, eksternog testiranja i uspjeha koji udenici ostvare na kraju 
skoiske godine, s obzirom na vide nego evidentan disbaians u ovim kategorijama. Na 
ovaj nadin demo identifikovati kritidne tadke i probleme I u saradnji sa svim relevantnim
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akterima definisati I preduzeti adekvatne korektivne mjere koje mogu dovesti do 
unapredenja svih segmenata obrazovnog procesa.

U skladu sa smjernicama definisanim Strategijom, izradidemo adekvatna zakonska i 
podzakonska akta na svim nivoima obrazovnog procesa kako bi se sistemski pristupilo 
reform! obrazovnog sistema.

Takode, izvrSidemo reviziju nastavnih planova i programs koji treba da budu usmjereni 
na sticanje ne samo znanja, ved i kompetencija, uz posebno posvedivanje paznje 
prirodnim naukama, all i kuituri i umjetnosti koji nijesu dovoijno zastupljeni u planovima 
i programima. U skladu sa tim, izvrSidemo i reviziju udzbenika. PoSto se radi o vrio 
kompleksnom procesu koji podrazumijeva temeljan i studiozan pristup, fokusirademo 
se na reformu po ciklusima i krenuti od prvog, tj. od prva tri razreda osnovne skole, Pri 
tome demo, naravno, u kontinuitetu raditi na kreiranju sadrzaja i metoda i tehnika 
ucenja koje de dovesti do unapredenja kritidkog miSljenja, rje§avanja problema, 
socijalne i emocionalne inteligencije udenika, kao i unapredenju tzv. „mekih vjeStina” 
ili ,,soft skillls".
Posebnu paznju demo posvetiti talentovanoj djeci, jersmo svi svjedoci da se, nazalost, 
njima ne posveduje dovoijna paznja i vrio desto nemaju podrsku u tome da njihovi 
talenti dodu do izrazaja i da budu na adekvatan nadin podrzani od strane institucija i 
drustva u cjelini. Samo podstidudi i njegujudi najbolje, mozemo kreirati ambijent u 
kojem de oni zeljeti da ostanu, da u njemu rade i stvaraju, za dobrobit cijelog druStva.
Smatram da je ova godina kljucna za postavijanje temeija jednog novog koncepta 
obrazovnog sistema koji de biti uskladen sa najboijim evropskim i svjetskim praksama 
i koji de omoguditi da se konacno pomjerimo sa mrtve tacke i napravimo znadajne 
iskorake u ovom resoru.
Kada je u pitanju drug! dio Va§eg pitanja, smatram da je politizacija obrazovnog 
sistema jedan od kljucnih problema ved decenijama u Crnoj Gori, pa su na delu 
obrazovnih institucija najdeSde bili najpodobniji, a ne najboiji, a slicna je situacija bila i 
kada je u pitanju zaposljavanje nastavnickog kadra. Ja se nadam da su ne samo 
rezultati PISA testiranja, ved i situacija sa eksternom maturom, laznim i kupljenim 
diplomama, hiperpodukcije diplome “Luda” i mnoge druge pojave u naSem 
obrazovnom sistemu alarm za cjelokupno crnogorsko drustvo i ozbiijno upozorenje za 
sve nas. Dakle, svi moramo biti svjesni da je obrazovanje stub svakog druStva i da bez 
dobrog obrazovnog sistema nema istinskog napretka druStva. Samim tim, u ovom 
resoru ne smije biti ni ,,na§ih”, ni ‘'va§ih” ni ..njihovih" jer mi se cini da je znacajan broj 
problema u obrazovnom sistemu velikim dijelom prouzrokovan takvim nadinom 
razmisljanja i djelovanja koji je kao takav, nazalost, bio dugo prisutan u Crnoj Gori. Mo] 
Slav je da je depolitizacija obrazovnog sistema ne samo moguda, ved i neophodna 
ukoliko zelimo da ovo drustvo ozdravi, tako da de ovo biti princip na kojem du insistirati 
dokle god sam na delu ovog resora.

S postovanjem
MINISTARKA PROSVJETE NAUKE IINOVACIJA

Prof, dr Andela JakSid-Stojanovid


